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[Tom Behnke] 

»I hvilket omfang underrettes politiet, når 
der findes narkotika på indsatte i de danske 
fængsler eller deres besøgende?« 

Begrundelse 

Gennem de seneste uger er det kommet 
åbenlyst frem, at det nærmest er lettere at få 
narkotika i de danske fængsler, end uden for 
murene. 

Kriminalforsorgen påstår, at den ikke kan 
gøre noget ved det, for det vil kræve meget me- 
re personale og lempeligere regler for visita- 
tion af bl.a. de besøgende, hvilket man ikke 
mener at man kan tillade sig. 

Det, der ofte gør den indsatte til en hårdere 
kriminel, er den megen narkotika i fængslerne. 
Vi har senest kunnet læse, at de indsattes tals- 
mænd skønner, at ca. halvdelen af alle indsatte 
i de danske fængsler bruger hash eller stærkere 
narkotika, mens de sidder i fængslet. 

Et sådant misbrug er ofte vanedannende og 
bevirker dermed, at den pågældende efter løs- 
ladelsen fortsætter sit misbrug, som koster 
ganske mange penge. Ofte koster et narkotika- 
misbrug langt mere, end man kan tjene ved al- 
mindeligt arbejde, endsige få i bistandshjælp. 
Den nemmeste udvej af de økonomiske pro- 
blemer i den forbindelse er kriminalitet. 

Desuden har den enkelte ofte under sit 
fængselsophold nået at oparbejde en enorm 
gæld til narkohandlerne, en gæld, der skal be- 
tales tilbage straks efter løsladelsen. 

Svar (1 115 93): 

Justitsministeren (Erling Olsen): 
Ved fund af hash på ikke over 10 gram hos 

indsatte i Kriminalforsorgens anstalter ikendes 
normalt disciplinærstraf (bøde eller strafcelle). 
Ved fund af hash over denne grænse samt ved 
alle fund af hårde stoffer sker politianmeldel- 
se. 

Disse vejledende retningslinier, der har væ- 
ret gældende siden 1973, er fastsat efter drøf- 
telser mellem Direktoratet for Kriminalforsor- 
gen, anstaltslederne og Politimesterforenin- 
gen. 

Arrestinspektørerne er orienteret om den 
praksis, der følges af anstalterne. I arresthuse- 
ne beror det på lokale aftaler med politiet, 
hvornår der skal ske politianmeldelse. , 

I det omfang det ved eventuel visitation af 
en person; der ønsker at aflægge besøg hos en 
indsat i en lukket anstalt, konstateres, at den 
besøgende er i besiddelse af narkotika, vil der 
ske politianmeldelse. 

Spm. nr. S 77,0 

Til justitsministeren (23/4 93) af: 

Tom Behnke (FP): 
»I hvilket omfang foretager politiet stikprø- 

ver af de besøgende og de indsatte i de danske 
fængsler, og agter ministeren at ændre på den 
situation og i givet fald hvordan?« 

Begtundelse 

Der henvises til begrundelsen for spørgsmål 
nr. S 769. 

Svar (11/5 93): 

Justitsministeren (Erling Olsen): 
Som oplyst i besvarelsen af 12. november 

1991 af spørgsmål nr. S 102 af 28. oktober 1991 
skete der i begyndelsen af 1980'erne en række 
cirkulæreændringer, hvorved reglementet i an- 
stalterne generelt blev strammet. Der blev her- 
under indført hjemmel til, at det kan gøres til 
et vilkår for besøg til de indsatte i de lukkede 
anstalter, at fængselspersonalet foretager visi- 
tation af de besøgendes yderbeklædning, hvis 
der foreligger en konkret mistanke om ind- 
smugling eller omstændighederne i øvrigt taler 
for stikprøvevis kontrol. 

Visitationen gennemføres ved, at den besø- 
gende opfordres til at fremvise effekter, som 
vedkommende har i lommer m.v. Eftersynet 
kan endvidere omfatte undersøgelse af den be- 
søgendes yderbeklædning ved anvendelse af 
metaldetektor. 

Hvis der er en konkret mistanke om ind- 
smugling, kan der efter omstændighederne og- 
så foretages. en videregående visitation, hvor 
den besøgende opfordres til at,aftage sin yder- 
beklædning (indtil undertøjet) med henblik på 
nærmere undersøgelse. 

Herunder kan tilladelse til at medbringe ef- 
fekter under besøg gøres betinget af, at effekter 
visiteres. 

Hvis den besøgende ikke ønsker at medvirke 
til visitationen, afvises besøget. 


